
Lesz-e hatpárti party?
Borúlátó reagálások a Horn-javaslatra
Szombaton Horn Gyula pártelnök az MSZP országos 
tanácskozásán felhívással fo rdu lt a parlamenti pártok
hoz, s tegnap a parlamentben megismételte: kezdje
nek tárgyalásokat egy olyan megállapodás érdekében, 
amelynek a lapján szavatolhatják a legfontosabb gaz
dasági és szociális kérdések, az országban meglevő 
súlyos feszültségek kezelését. Megkérdeztük az érintett 
hat párt egy-egy képviselőjét, véleményük szerint idő
szerű-e a hatpárti tárgyalások fe lújítása, s adott eset
ben tám ogatják-e az asztalhoz ülést.

Grezsa Ferenc  (MDF) ha tá 
rozott nem m el felelt m unka
társunk  kérdésére, hangsú
lyozva, hogy nem  frakciója, 
csupán sa já t vélem ényét tol
m ácsolja, m iután  a  képvise
lőcsoport még nem  foglalko
zott az MSZP elnökének ja 
vaslatával.

— Nem először vetődik fel 
a szocialista párt és Horn 
G yula részéről a hatpárti tá r 
gyalás igénye. Az ilyenfajta 
elképzelésnek azonban véle
ményem  szerin t a legrosz- 
szabb értelem ben v e tt nép
frontos jellege van, a  több
párti, parlam enitáris demok
rácia alapvető értékeitől el
tér. A korm ánypártok a  tel
jes körű dem okráciában fel
hatalm azást kapnak a soros 
választóktól, teljes felelőssé
get válla lnak  lépéseikért, dön
téseikért. Az ilyenfajta  egyez
tető tárgyalásoknak tehát 
csekély a létjogosultsága; er
re  akkor van szükség, am i
kor az alkotm ány ké tharm a
dos törvényeket ír elő, s volt 
is ilyen egyeztetés m ár a 
képviselőcsoportok között. 
Akkor is szó lehet p á rto k  kö
zötti m egbeszélésekről, am i
kor biztonságpolitikai kérdé
sekről — minti például a 
moszkvai puccs volt — kell 
tárgyalni. Azokban a  kérdé
sekben azonban, am elyeket 
Horn Gyula felvetett, a  dön
tési kom petencia és felelős
ség a korm ányzó p á rtra  h á 
rul. Megjegyzem, az sem 
m indegy számom ra, hogy 
parlam enti frakciók vagy 
pártok  közötti tárgyalásról 
van sz ó . . .

Oláh Sándor  (kisgazda 36- 
ok) így fogalm azott:

— Személyesen részt vet
tem a h a t p á rt korábbi 
egyeztető tárgyalásain és 
utolsó ülésén is. Ezt a  Fidesz 
kezdeményezte, és a  m inisz
terelnök, m int a  legnagyobb 
kormányzó pá rt elnöke is, 
m egértést tanúsíto tt iránta. 
De még a kitűzendő tém a
körökig sem ju to tt el a tá r 
gyalás, csak az eljárásjogi 
kérdésekig. Személyes m eg
ítélésem  szerin t a  pártok  v i
szonya és a  belpolitikai hely
zet azóta csak rom lott. Nem 
lennék optim ista Horn Gyula 
kezdeményezésének fogadta
tását illetően. B ár m agam  is 
úgy érzem, ebben a politikai 
ciklusban -talán ez az  utolsó 
alkalom  arra , hogy a  hat p a r
lam enti párt még egy kicsit 
„m egem berelje” m agát, s pró
báljon olyan helyzetet te
rem teni, amelyik nem csak el
engedhetetlen a korm ányzás
hoz szükséges törvények 
meghozásához, de a jogfejlő
dést is biztosítja. L egderűlá
tóbb esetben is az MDF ja 
nuári országos gyűlése u tán  
keletkezhet csak olyan szi
tuáció, hogy az MDF ezt a

kezdeményezést kedvezően 
fogadja. A többi pártban 
m egvan a készség a tárgya
lásra.

Csépe Béla, a KDNP frak
cióvezetője előrebocsátotta: ő 
m indig üdvözli azt a kezde
ményezést, hogy az országot 
alapvetően érintő kérdések
ben egyeztetés, konszenzus- 
keresés jö jjön  létre.

— De nem  osztom a Horn 
úr á lta l te tt drám ai felhívást, 
m iszerin t m ost veszélyhely
zet lenne — mondta. — Sú 
lyos és m egoldatlan gondok 
term észetesen vannak, ám 
úgy vélem, ezekről bizottsá
gokban, folyosókon rendsze
resen folyik az  egyeztetés, te
hát a tárgyalások szervezett 
fo rm ájá t m ost nem támoga
tom. Elképzelhetőnek tartom 
ugyanakkor, hogy jövőre sor 
kerüljön  a pártok  egyeztető 
tárgyalására.

— Ilyen megbeszélésre ko
rábban több esély nyílt vol
na, több értelm e is lelt volna
— nyilvánított véleményt 
Kövér László (Fidesz). — Ke
vesebb eldöntött ténnyel kel
le tt volna számolni, több fe
szültséget tud tunk  volna 
m egspórolni azok közül, 
am elyek idáig bekövetkeztek. 
Jan u árig  több okból nem lá
tom  lehetőségét a  hatpárti 
tárgyalásoknak. Részint a 
költségvetési vita, részint az 
MDF helyzetének tisztázat
lansága m iatt. Látni kéne 
ugyanis, kik a tárgyaló fe
lek . . .  Az, hogy most az 
MSZP terjeszte tte  elő a hat
párti tárgyalás javaslatát, 
elegendő ok lesz arra, hogy 
a pártok  legnagyobb része ne 
lelkesedjen érte. Igaz ugyan
akkor, hogy ez az utolsó 
olyan időszak a választási 
ciklusban, am ikor még van 
értelm e a tárgyalásnak, hi
szen ahogy közeledünk a 
ciklus végéhez, úgy fogy az 
esélye és értelm e. Én magam 
sem m iképpen sem z á r k ó z n é k  
el a  tárgyalásoktól.

Tardos Márton, az SZDSZ 
frakcióvezetője nem tartotta 
elvetendőnek Horn Gyula ja
vaslatát.

— Az ország gazdasági és 
szociálpolitikai téren súlyos 
válságban van — mondta. 
E zért a  H orn  Gyula által fel
ve te tt kezdeményezés 
kolt, de nem  látom annak 
reális valószínűségét, hogy a 
korm ány egy ilyen egyezke
désbe belemenne, 
egyszerűen azért, mert kerüli 
a  m egoldandó p r o b l e m a t i k u s

kérdéseket, és nem kíván 
ezekről tárgyalni. Mi tehát 
indokoltnak tartjuk, hogy 
ezeken a területeken történ- 
jen valami, de erős kétsé- 
geink vannak a m egvalósít-
hatóságot illetően.

(demény—horváth)
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